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Blijf op de hoogte!
De gemeente heeft sinds de zomer van 2012 een nieuw duurzaamheidsbeleid. Wethouder Lon Jooren-van der Boor vindt het belangrijk dat 
duurzaam denken gewoon wordt. Het onder de aandacht brengen van vooruitstrevende en praktische mogelijkheden draagt daaraan bij, 
zoals op deze pagina. Kijk voor meer informatie op www.hilversum.nl/natuurlijkduurzaam

Klimaatneutraal  
Een klimaatneutrale gemeente 
oefent geen negatieve invloed uit op 
het klimaat. Dat kan door energie 
te besparen, duurzame energie te 
gebruiken, zelf energie op te 
wekken of terug te winnen en 
door de resterende CO2 
uitstoot te compenseren.

Hilversum klimaatneutraal in 2050. Dat is ons streven en dat staat in het duurzaamheidsprogramma dat de gemeen-
teraad in juni 2012 heeft vastgesteld. Lon Jooren-van der Boor, wethouder Natuur, Milieu en Leefbaarheid: “Dit is een 
forse ambitie die verder gaat dan het nationale klimaatbeleid. Het is een stip aan de horizon waar we stap voor stap 
naar toe werken. Tot 2015 richten we ons op de gemeentelijke gebouwen, de scholen, de straatverlichting, de 
bedrijventerreinen en de woningen. Wat hebben we afgelopen twee jaar gedaan? Waar staan we nu? Wat gaan we 
komende jaren doen? Dat leest u op deze dubbele duurzaamheidspagina. Duidelijk is dat dit college duurzaamheid in 
de volle breedte serieus is gaan oppakken.”

In 2020 een klimaatneutrale gemeente-
lijke organisatie en bedrijfsvoering. Dat 
betekent ook energiezuinige gebouwen 
en waar mogelijk energie uit een eigen 
duurzame bron opwekken. Hoe pakken 
we dat aan? Gijs Schaveling, bouwkundig 
adviseur bij de gemeente, vertelt: “Als je 
wilt besparen of opwekken moet je weten 
hoe je dat kunt doen. Dat is natuurlijk 
niet voor elk pand hetzelfde. Daarom 
hebben we 28 gemeentelijke panden on-
derzocht. Per gebouw is het energielabel 
bepaald en is gekeken wat de technische 
kansen zijn om het gebouw klimaat-
neutraal te maken. Ook hebben we een 
�nancieel plaatje gemaakt. En natuur-
lijk is onderzocht welke CO2-reductie 
behaald kan worden. We weten dus nu 
wat er mogelijk is en wat het kost. Nu 
moeten we echt gaan investeren in ener-
giebesparende maatregelen en mogelijk 
in het duurzaam opwekken van energie. 
Daarvoor wordt nu een voorstel gemaakt, 
waar eerst het college en daarna de 
gemeenteraad over besluit. Er lopen ook 
al een aantal projecten. Bijvoorbeeld de 
inkoop van energie CO2-neutraal. Dat 
doen we samen met de regio. Overigens 
gaat de Elektromechanische Groep, de 
club bij de gemeente die onder meer de 
parkeerautomaten, de riolen en stop-
lichten onderhoudt, verhuizen naar een 
nieuwe locatie op het Havenkwartier. Wij 
hebben de architect van de verbouwing 
de opdracht gegeven hier een duurzaam 
gebouw van te maken.”

CO2 neutrale onderwijshuisvesting
We willen samen met de scholen de energiehuishouding in de scholen verduurza-
men. Dus gaan we toewerken naar een CO2-neutrale onderwijshuisvesting in 2020. 
Samenwerking met de schoolbesturen is hierbij essentieel. Erik Boog, wethouder 
Onderwijs, licht toe: “Veel scholen zijn al duurzaam bezig. Schoolbestuur STIP heeft 
bijvoorbeeld voor al haar scholen duurzaamheidsplannen gemaakt en voert deze 
plannen uit. Dat gaat van het scheiden van afval, het plaatsen van energiemeters tot 
het automatisch uitgaan van de lichten. Het betrekken van kinderen vindt het bestuur 
daarbij heel belangrijk. Ook is STIP bezig met zonnepanelen op de Goudenregen-
school. Maar ook andere schoolbesturen zijn heel actief. Zo zijn we nu bezig met de 
nieuwe schoolgebouwen voor Hilfertsheem Beatrix - Da Costaschool en de school op 
Anna’s Hoeve. Uitgangspunt is dat deze scholen CO2-neutraal worden.”

“Om duurzaamheid een stap verder te brengen is het belangrijk samen met alle 
schoolbesturen te kijken naar de mogelijkheden. En dat hebben we afgelopen jaar 
gedaan. We kijken daarbij verder dan alleen energie besparen. Een goed binnenkli-
maat is net zo belangrijk, want dat bevordert de leerprestaties van de kinderen. We 
willen nu samen tot goede afspraken komen tussen de gemeente en de schoolbestu-
ren. In een overeenkomst willen we aangeven dat alle partijen zich zullen inspannen 
voor duurzame scholen. De schoolbesturen blijven natuurlijk wel eindverantwoorde-
lijk voor hun eigen gebouwen.  Maar wij gaan de scholen ondersteunen bij de onder-
zoeken die nodig zijn en het uitvoeren van de duurzaamheidsmaatregelen.”

Over op LED
In Hilversum staan ruim 15.000 
straatlantaarns. Deze verlichting is al 
behoorlijk energiezuinig. Wij wer-
ken namelijk al tientallen jaren aan 
energiezuinige en effectieve openbare 
verlichting. Door over te stappen op 
LED kan nog een extra bezuinigings-
slag gemaakt worden.
Hans Does, de man van de openbare 
verlichting bij de gemeente, vertelt: 
“In 2009 zijn we de eerste proeven 
gestart met LED-verlichting. De er-
varingen zijn goed en we hebben het 
streven in 10 jaar over te stappen op 
LED in de openbare verlichting. Na-
tuurlijk vervangen we niet alles in een 
keer. Want relatief nieuwe verlichting 
weggooien, is ook niet duurzaam. Als 
straatverlichting toe is aan vervanging 
dan plaatsen we LED-verlichting. Op 
dit moment draait 9% van alle straat-

verlichting op LED. In 2014 wordt 
de verlichting in de Sint Vitusbuurt, 
Kleine Driftbuurt, Van Riebeeckkwar-
tier en de binnenring vervangen. Ook 
voor de Bloemenbuurt zijn er plan-
nen. En door het overstappen op LED 
kunnen we nog best veel besparen. 
Op basis van de huidige techniek ver-
wachten we in de woonstraten 27% te 
kunnen besparen, op verkeerswegen 
33% en in het winkelgebied 27%. In de 
straten met een plusinrichting kun-
nen we 63% besparen. Deze straten, 
bijvoorbeeld in de wijk Liebergen, de 
Schapenkamp en Seinhorst, heb-
ben een speciaal type lichtmast of 
een lichtmast in kleur. Zo komen we 
gemiddeld ongeveer uit op een kleine 
30% voor heel Hilversum. Wat betreft 
kosten spelen we uiteindelijk quitte. 
De lagere kosten op de energiereke-
ning zullen opwegen tegen de hogere 
aanschafkosten van LED-lampen. Dit 
hangt natuurlijk wel af van stijgingen 
in de energiekosten.”

Comfortabel wonen

Hilversum heeft veel oude woningen, 
niet altijd even energiezuinig. Daar kun-
nen we dus een grote slag maken. Het 
streven is in 2020 het energieverbruik 
van bestaande woningen en gebouwen 
met circa 20% te verlagen. De bewoners 
moeten dit doen en wij kunnen ze daarin 
ondersteunen. Samen met de regio is 
afgelopen jaar het project Energie Be-
sparen gestart. Met dit project proberen 
we het de bewoner inzichtelijker en 
makkelijker te maken. En we brengen 
de vraag van bewoners en het aanbod 
van energiebesparende maatregelen 
van bedrijven samen. Daarnaast biedt 
Hilversum duurzaamheidsleningen aan 
om de investering in de eigen woning 
makkelijker te maken. Meer weten over 
Energie Besparen? 
Kijk op www.energiebesparengenv.nl

Als je vraagt aan Hilversumse Meent-
bewoner Chiel van Eendenburg wat hij 
aan duurzaamheid doet, komt er een 
mooie opsomming: “Vloerisolatie, bijna 
overal dubbelglas, acht zonnepanelen op 
mijn dak en ik heb zelfs een windmolen 
die in Groningen staat!”
Een windmolen?
“Ja, gedeeltelijk dan. Ik betaal alleen de 
jaarlijkse onderhoudskosten en daar-

voor krijg ik dan per jaar zo’n 500 kWatt 
aan windenergie. In totaal verbruiken 
mijn vrouw en ik zo’n 2200 kWatt per 
jaar aan energie, maar halen we via de 
windmolen en zonnepanelen ook 2100 
kWatt per jaar op.”
Wat zijn uw volgende plannen op dit 
gebied?
“Ik wil ook het gasverbruik (1600 m3) 
terugbrengen. Ik had gehoord dat er 
warmtescans bestaan, waardoor je ’s 
winters kunt zien waar je huis ‘energie 
lekt’. Ik heb eens geïnformeerd en wat 
bleek, in januari werd er een warmte-
scan van De Meent gedaan. Daaruit blijkt 
dat er wel degelijk nog warmte verdwijnt 
via mijn dak. Ik ben nu aan het kijken 
hoe ik dat kan aanpakken.”
Maar als dat voor u geldt, moet dat ook 
bij uw buren het geval zijn.
“Klopt, sterker nog, bij 198 buren in de 
Meent, die een zelfde soort huis als ik 
hebben. Ik ben daarom aan het kijken 
wat we gezamenlijk kunnen doen. Ik 
snap best dat niet iedereen mee kan 
doen omdat het toch wel geld kost. 
Gelukkig biedt gemeente Hilversum 
leningen aan met een zacht renteper-
centage. Ik hoop dat het totaalplaatje 
de mensen overtuigt om ook meer aan 
duurzaamheid te doen. Want ja, natuur-
lijk kijken we wat het �nancieel oplevert, 
maar ik vind het klimaatrendement net 
zo belangrijk!”

Duurzaam Havenkwartier

“Bij de start van het programma heb 
ik gezegd dat we het nu gewoon gaan 
doen”, zegt Wethouder Lon Jooren – van 
der Boor. “En dat hebben we gedaan. 
Niet alleen op de genoemde projecten. 
We doen veel meer voor een klimaatneu-
traal Hilversum. Bijvoorbeeld duurzame 
inkoop van alles wat de gemeente nodig 
heeft in de bedrijfsvoering, de aanschaf 
van een elektrische auto voor parkeer-
beheer, de elektrische oplaadpunten en 
duurzaamheid een plek geven in ons 
monumentenbeleid. Grote stedelijke ont-
wikkelingen zoals Anna’s Hoeve en Mon-
nikenberg hebben ook hoge ambities wat 
betreft duurzaamheid. Samenwerking 
met andere partijen is ook heel belangrijk 
voor het behalen van onze doelstellingen. 
Met het GAD zetten we steeds meer in op 
het gescheiden afvalophalen. Daarnaast 
werkt het GAD aan plannen om gas op te 
wekken door vergisting van groenafval. 
Duurzaamheid is ook een onderdeel 
van het programma voor Milieu- en 

Natuureducatie (NME) voor scholieren 
van de basis- en middelbare scholen in 
Hilversum. Woensdag 12 februari heeft 
het NME het nieuwe lesprogramma 
gepresenteerd. Dit jaar staat het thema 
Energie centraal. Ook werken we met 
het ROC samen aan duurzaamheid in het 
lesprogramma, bijvoorbeeld in het project 
Dakschatten. En de woningcorporaties 
leveren ook hun aandeel aan duurzaam 
Hilversum door hun woningvoorraad 
energiezuiniger te maken.”
“Er gebeurt dus heel veel. Komende 
jaren gaat nog meer gebeuren. Tot 2015 
staan de genoemde projecten centraal. 
En we gaan verder. Ik merk steeds meer 
dat ook bij andere thema’s en plannen 
van de gemeente duurzaamheid een vast 
onderdeel van het denken en handelen 
wordt. Daarnaast blijven we initiatie-
ven van inwoners en ondernemers om 
energie te besparen ondersteunen. Want 
Hilversum klimaatneutraal dat doen we 
alleen samen.”

Structureel energie 
besparen

Wethouder Lon Jooren – van der Boor.  Foto: Dirk Jan van Dijk

Wouter Janssen voorzitter van OV Havenkwartier. Foto: Margôt Brakel

Dit is het begin, we gaan natuurlijk duurzaam verder!

Chiel van Eedenburg. Foto Margôt Brakel

Wij stimuleren bedrijven om ener-
giemaatregelen te nemen. Bedrijven 
die vallen onder de Wet Milieubeheer 
controleren wij en stimuleren we op 
het uitvoeren van rendabele energie-
maatregelen. Er zijn ook bedrijven die 
vervolgens meer investeren. Bedrijven 
op bedrijventerreinen stimuleren we 
om samen te werken aan duurzaam-
heidsmaatregelen. 
Een bedrijventerrein dat �ink bezig is 
met duurzaamheid is het Havenkwar-
tier. De ondernemersvereniging (OV) 
heeft samen met de gemeente het 
Programma Havenkwartier opgesteld. 
Er is onderzocht waar de mogelijke 
milieu- en geldbesparingen liggen. En 
dan is het nu tijd voor de uitvoering! 
Wouter Janssen voorzitter van OV Ha-

venkwartier over de volgende stappen.
“We hebben net de duurzame scans 
van het Havenkwartier afgerond. 
Daarin is gekeken hoeveel gloeilam-
pen vervangen kunnen worden door 
led-verlichting, of er een mogelijkheid 
is voor Koude-warmteopslag (WKO), 
wat we kunnen bereiken met zonnepa-
nelen op de daken van bedrijven en of 
er interesse is in collectieve inkoop van 
energie. We doen zoveel mogelijk met 
inzet van eigen ondernemers.”
“Voor de zomer al hopen we het eerste 
onderdeel afgerond te hebben, de ver-
vanging van gloeilampen voor led-ver-
lichting. We hopen dat een groot deel 
van de ondernemers over gaat tot ver-
vanging, want al tussen de anderhalf 
en twee jaar is dat geld terugverdiend. 

Wat betreft de zonnepanelen: dat gaan 
we wellicht niet zelf regelen, we kijken 
of we het kunnen uitbesteden. Om dat 
goed te doen willen we kennis van bui-
tenaf binnenhalen, omdat het anders 
erg veel tijd en moeite kost.”
“De bewustwording over duurzaam-
heid bij de ondernemers begint wel 
te groeien, dat merken we. Als straks 
de eerste ondernemers merken dat 
er geld verdiend kan worden én dat je 
beter bezig bent voor het milieu hopen 
we op nog meer toewijding. Er zijn nog 
ondernemers die niet precies weten 
hoe om te gaan met duurzaamheid. 
Nou, precies daar heb je de onderne-
mersvereniging voor!”


